



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

04 نيسان (أبريل) 2022 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



■ نمو الناتج المحلي الإجمالي الأردني 2.2 في المئة

القطاعات الاقتصادية نمواً خلال الربع الرابع من العام الماضي مقارنة بالربع الرابع من عام 2020. وقد حقق قطاع الإنشاءات أعلى معدل نمو خلال هذه الفترة بلغت نسبته 6.1 في المئة، ثم قطاع الاستخراجية بنسبه بلغت 5.6 في المئة، تلاه قطاع النقل والتخزين والاتصالات بنسبة 3.9 في المئة، ثم قطاع تجارة الجملة والتجزئة والفنادق والمطاعم بنسبة 3.5 في المئة.

المصدر (صحيفة الاقتصادية، بتصرف)

كشفت دائرة الإحصاءات العامة في الأردن، عن نمو الناتج المحلي الإجمالي بأسعار السوق الثابتة في العام الماضي بنسبة 2.2 في المئة مقارنة مع عام 2020.

وبحسب بيانات دائرة الإحصاءات العامة، في تقريرها الربعي، فقد حقق الناتج المحلي الإجمالي بأسعار السوق الثابتة نمواً إيجابياً خلال الربع الرابع من العام الماضي بنسبة 2.6 في المئة، مقارنة مع الربع الرابع عام 2020. وبيّنت دائرة الإحصاءات العامة أنّ التقديرات الأولية أظهرت تحقيق

■ Jordan's GDP grew by 2.2 percent

The Department of Statistics in Jordan revealed that the gross domestic product (GDP) grew at constant market prices last year by 2.2 percent compared to 2020.

According to the data of the Department of Statistics, in its quarterly report, the gross domestic product at constant market prices achieved a positive growth during the fourth quarter of last year by 2.6 percent, compared to the fourth quarter of 2020. The Department of Statistics indicated that preliminary estimates

showed that the economic sectors achieved growth during the fourth quarter of last year, compared to the fourth quarter of 2020. The construction sector achieved the highest growth rate during this period, at 6.1 percent, then the extractive sector, at 5.6 percent, it was followed by the transportation, storage and communications sector with 3.9 percent, then the wholesale and retail trade, hotels and restaurants sector with 3.5 percent.

Source (Al-Eqtisadiyah Newspaper, Edited)

تراجع الأصول الأجنبية للمركزي المصري

أظهرت بيانات البنك المركزي المصري، تراجع صافي الأصول الأجنبية المصرية في فبراير (شباط) الماضي، إذ انخفض بمقدار 60 مليار جنيه مصري (3.29 مليار دولار) إلى سالب 50.3 مليار جنيه.

وساعد نقص العملة الأجنبية على دفع البنك المركزي إلى خفض قيمة الجنيه 14 في المئة في 21 مارس (آذار). وبلغت قيمة صافي الأصول الأجنبية في نهاية سبتمبر (أيلول) الماضي 186.3 مليار جنيه.

ويمثل صافي الأصول الأجنبية أصول النظام المصرفي المستحقة على غير المقيمين مخصوماً منها الالتزامات. ووفقاً للبنك المركزي فإن التغيير في حجم صافي الأصول الأجنبية يعكس صافي معاملات النظام المصرفي مع

القطاع الأجنبي ومنها الخاصة بالبنك المركزي. ويمثل أي تحرك تغييراً في تدفق الواردات أو الصادرات أو خروج محافظ أجنبية أو عمليات سداد الدين الخارجي أو تغييرات في تدفق تحويلات العاملين أو تباطؤاً في السياحة.

ووفق البنك المركزي فقد زادت تحويلات المصريين بالخارج إلى 31.5 مليار دولار في 2021 من 29.6 مليار دولار قبل عام. كما

ارتفع صافي الاحتياطيات الأجنبية إلى 40.994 مليار دولار في فبراير من 40.98 مليار دولار في يناير (كانون الثاني).

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

Central Bank of Egypt Foreign Assets Declined

Data from the Central Bank of Egypt showed that Egyptian net foreign assets declined last February, as they fell by 60 billion Egyptian pounds (\$3.29 billion) to negative 50.3 billion pounds. The shortage of foreign currency helped the central bank devalue the pound by 14 percent on March 21. The value of net foreign assets at the end of last September amounted to 186.3 billion pounds.

Net foreign assets represent the banking system's assets owed by non-residents minus liabilities. According to the Central Bank, the change in the volume of net foreign assets reflects the banking

system's net transactions with the foreign sector, including those of the Central Bank. Any movement represents a change in the flow of imports or exports, the exit of foreign portfolios, external debt repayments, changes in the flow of workers' remittances, or a slowdown in tourism.

According to the Central Bank, the remittances of Egyptians abroad increased to 31.5 billion dollars in 2021 from 29.6 billion dollars a year ago. Net foreign reserves also rose to \$40.994 billion in February from \$40.98 billion in January.

Source (Al-Sharq al-Awsat Newspaper, Edited)

لشهر مارس الماضي، مبيّنة أنّ الأرقام النهائية لا تتغير عادة على الإطلاق عن الأرقام الأولية، أو قد يحدث تغيير طفيف. وبلغ معدل الكميات اليومية 3 ملايين و244 ألف برميل في اليوم، في حين بلغ معدل سعر البرميل الواحد أكثر من (110.090) دولار.

وفي فبراير (شباط)، سجل العراق أعلى معدل صادرات وإيرادات نفطية منذ ثماني سنوات بلغت قيمتها 8.5 مليار دولار، وفق ما أعلنت وزارة



النفط.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

العراق يسجّل أعلى إيرادات نفطية منذ 50 عاماً

سجّل العراق أعلى معدل إيرادات نفطية منذ 50 عاماً في مارس (آذار)، مع تصديره ما يساوي 11.07 مليار دولار من النفط، وسط ارتفاع لأسعار الخام عالمياً على خلفية الغزو الروسي لأوكرانيا. وبلغت إيرادات النفط العراقي أعلى مستوى لها منذ عام 1972، وفق أرقام وزارة النفط.

وبحسب الوزارة بلغ مجموع كمية الصادرات لشهر مارس في العراق 100 مليون و563 ألفاً و999 برميلاً، بإيرادات بلغت 11.07 مليار

دولار، ويعد أعلى إيرادات مالي تحقق منذ عام 1972. ووفق الوزارة فإنّ هذه الإحصائية أولية للكميات المصدرة من النفط الخام والإيرادات المتحققة

Iraq Records the Highest Oil Revenues in 50 years

Iraq recorded the highest rate of oil revenues in 50 years in March, with exporting the equivalent of \$11.07 billion in oil, amid a rise in global crude prices against the backdrop of the Russian invasion of Ukraine. Iraqi oil revenues reached their highest level since 1972, according to the Oil Ministry's figures. According to the ministry, the total amount of exports for the month of March in Iraq reached 100 million 563 thousand and 999 barrels, with revenues amounting to 11.07 billion dollars, which is the highest financial revenue achieved since 1972. According to the ministry, this is a preliminary statistic for the

exported quantities of crude oil and the revenues generated for the month of last March, indicating that the final figures usually do not change at all from the preliminary figures, or a slight change may occur. The average daily quantities amounted to 3 million and 244 thousand barrels per day, while the average price per barrel amounted to more than (110,090) dollars.

In February, Iraq recorded the highest rate of oil exports and revenues in eight years, amounting to 8.5 billion dollars, according to what the Ministry of Oil announced.

Source (Al-Sharq al-Awsat Newspaper, Edited)